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Acta de la reunió de la Taula Sectorial Agrària de la Vinya i el Vi  

 
Identificació de la sessió 
 
Número de referència: VI/01/21 
Data: 02/06/2021 
Lloc:  Plataforma virtual Teams  
Horari: 09:05h/11.50h 
 
Ordre del dia  
  
1. Aprovació, si escau, de l’acta de la reunió anterior 

2. Resum del potencial vitícola i canvis normatius  

3. Estat de desenvolupament del nou e-RVC  

4. Preparació del nou Decret de desenvolupament de la Llei de la Vitivinicultura 2/2020  

5. Enquesta de sostenibilitat viticultura  

6. Situació de les línies del PASVE  

7. Situació dels Ajuts a la Reestructuració i Reconversió de la vinya 

8. Pla de xoc per al sector vitivinícola  

9. Torn obert de paraules 

 
 
Assistents  
 
Representats del sector 

Unió de Pagesos:  Joan Santó, Josep Marrugat, i Esther Agramunt  

JARC (Joves Agricultors i Ramaders de Catalunya): Isabel Vidal i Berta Manteca  

FCAC (Federació de Cooperatives Agràries de Catalunya): Joan Josep Raventós i Oscar Tolsà  

AECAVA:  Mª del Mar Torres 

CRDO Pla de Bages: Eva Farré  

CRDO Costers del Segre: Imma Sierra  

CRDO Conca de Barberà: Ricard Sebastià  

CRDOQ Priorat: Salus Álvarez  

CR Cava: Pedro Nuño  
 
Entitats Convidades  

CRDO Catalunya: Xavier Pié  

AVC (Associació Vinícola Catalana): Antonio Cruces 
 
Representants del DACC 

DIRECCIÓ GENERAL D’AGRICULTURA I RAMADERIA 

La directora general: Elisenda Guillaumes  (presideix la reunió) 
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La subdirectora general d’Agricultura: Neus Ferrete  
La cap del Servei d’Ordenació Agrícola: Anna Goutan  
Les tècniques del Servei d’Ordenació Agrícola: Carlota Andrés i Immaculada Gómez  
La coordinadora de les Taules Sectorials Agràries: Ana M. Llansó (actua com a secretària de la reunió)   
La responsable de Gestió Telemàtica Ramadera: Anna Martell   
 
DIRECCIÓ GENERAL D’ALIMENTACIÓ, QUALITAT I INDÚSTRIES AGROALIMENTÀRIES 

El director general d’Alimentació, Qualitat i Indústries Agroalimentàries: Carmel Mòdol  
El subdirector d’Indústries i Qualitat agroalimentària: Joan Gòdia 
El cap del Servei de Regulació de Mercats Agroalimentaris: Adolfo Tris   
La cap del Servei d’Indústries i Comercialització Agroalimentaries: Isabel Gomar  
La tècnica del Servei d’Indústries i Comercialització Agroalimentàries: Aina Gelabert  
L’Inspector Agroalimentari de la SG de la Inspecció i Control Agroalimentari: Francesc Canals  
 
DIRECCIÓ GENERAL DE DESENVOLUPAMENT RURAL  

La cap del Servei de Control Integrat i Pagaments: Laura Ruana  
El cap de Secció de Pagaments: Frederic Giraldez  
 
SECRETARIA GENERAL  
 
La cap del Servei d’Estadística i Preus Agroalimentaris: Cristina Fumanal   
 
SERVEIS TERRITORIALS DEL DACC A BARCELONA 
 
El director dels Serveis Territorials: Josep Pena  
 
SERVEIS TERRITORIALS DEL DACC A GIRONA  

La directora dels Serveis Territorials: Elisabet Sánchez  
 
SERVEIS TERRITORIALS DEL DACC A TARRAGONA  

El director dels Serveis Territorials: Àngel Xifré  
El cap de Coordinació Territorial: Jaume Boada  
 
SERVEIS TERRITORIALS DEL DACC A LES TERRES DE L’EBRE  

El director dels Serveis Territorials: Jesús Gómez  
 
INCAVI  

La directora: Alba Balcells   
L’antic director: Salvador Puig 
El cap de Servei de Viticultura: Xoan Elorduy  
El cap del Servei de Secretaria: Xavier Agell  
 
 

Desenvolupament de la reunió  
 
Introducció 
 
La directora general d’Agricultura i Ramaderia, Elisenda Guillaumes, inicia la reunió donant la 
benvinguda a tots els presents i indicant breument el procediment que s’utilitzarà per demanar la 
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paraula i moderar aquesta reunió virtual i informa que s’enregistrarà, si ningú té inconvenient, per 
facilitar l’elaboració de l’acta i per tal que quedi a disposició de tots els assistents.  
 
E. Guillaumes informa sobre la recent formació del Govern de la Generalitat, en el qual es ratifica la 
continuïtat de la Sra. Teresa Jordà al capdavant del Departament i la novetat és l’envergadura que 
adopta el Departament al anomenar-se Departament d’Acció Climàtica, Alimentació i Agenda Rural 
(DACC), amb tot el que engloba. E. Guillaumes fa la reflexió que quan es parla d’Alimentació abasta 
tota la cadena i és la manera d’arribar fàcilment a la ciutadania. Informa també que ella mateixa 
continuarà al capdavant de la Direcció general d’Agricultura i Ramaderia, i es compromet a defensar al 
sector productor, que constitueix la primera baula de la cadena de valor, amb tot els recursos i 
coneixement que pugui.   
 
E. Guillaumes informa que en Salvador Puig, fins ara el director de l’INCAVI, es jubila i aprofita per 
agrair-li enormement la feina feta al capdavant d’aquesta institució durant tants d’anys. A continuació, 
presenta a l’Alba Balcells com a nova directora de l’INCAVI, gran apassionada d’aquest món de la vinya 
i el vi, a la qual li desitja molts d’encerts.  
 
Salvador Puig confirma el seu cessament per jubilació, tot just avui coincidint amb la reunió de la Taula 
Sectorial, i aprofita per acomiadar-se, alhora que dóna la benvinguda a la nova directora Alba Balcells. 
Considera la Taula Sectorial com un òrgan vital de concertació amb el sector i agraeix a les persones 
del DACC i de les organitzacions del sector per tot el treball fet per encaminar al futur del sector.  
Comunica que s’haurà d’absentar una estona, atès que avui es celebra el Ple del Consell del Cava.  
 
La nova directora de  l’INCAVI, Alba Balcells, afirma que és un honor estar present en aquesta reunió i 
que no hi ha millor manera de començar la seva tasca al capdavant de l’INCAVI que participant en una 
reunió de la Taula Sectorial. Manifesta que pren possessió del nou càrrec amb molta il·lusió i es posa 
a disposició del sector. Afegeix que el nou president de la Generalitat, Pere Aragonés, “el tenim com 
un aliat perquè s’estima aquest sector i se’l sent mol seu i de ben segur que ens ajudarà en tots els 
reptes que tenim per endavant”.     
 
1. Aprovació, si escau, de l’acta de la reunió anterior 
 
Per unanimitat, i amb una esmena aportada per l’Associació Vinícola Catalana, s’aprova l’acta de la 
reunió anterior referenciada amb el codi VI/01/2021, duta a terme el passat 15 de desembre de 2020 
A  la pàgina 10, 2n paràgraf : 

̵ On diu: “AVC (A. Cruces) informa que des del Instituto del Vino Español (IVE) i des de la 
Interprofessional, s’ha fet arribar una carta...”, 

̵ Ha de dir: “AVC (A. Cruces) informa que des de la FEV ( Federación Española del Vino) i l’OIVE 
(Organización Interprofesional del Vino de España), s’ha fet arribar una carta...” 

 

Punt 1- Esb acta TS 
Vinya i Vi 15 desembre.pdf 

 

Per motius d’agenda ineludibles del director Carmel Mòdol, s’avancen els punts 6 i 8 de l’Ordre del dia, 
que es tractaran de manera conjunta per no obrir dos debats que tindrien moltes coses en comú.  
 
 
6. Situació de les línies del PASVE  
8. Pla de xoc per al sector vitivinícola  
 
El director general d’Alimentació, Qualitat i Indústries Agroalimentàries, Carmel Mòdol, manifesta que 
el Pla de Xoc és molt ambiciós i abasta moltes qüestions i accions i, afortunadament, tothom (sector i 
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administració) està disposat a entomar la seva part. En aquest punt, però, es tractarà l’actualització de 
les mesures PASVE, tant les ordinàries com les extraordinàries que s’esperen.  
 
El cap del Servei de Regulació de Mercats Agroalimentaris, Adolfo Tris, informa sobre la situació actual 
del Programa de suport al sector vitivinícola, en el qual el MAPA ha marcat uns sostres de pagament 
per aquest exercici 2021 per a cadascuna de les tres línies: “Promoció de vi en tercers països”, 
“Reestructuració i reconversió de la vinya” i “Ajut a les inversions”, ja que l’any 2022 serà el darrer any 
d’aquest període PASVE i s’ha de tancar a “zero”.  
 
Pel que fa a l’ajut a la promoció de vi en tercers països, aquest límit ha estat de 7.068.696,07 €. 
Recorda que en aquest exercici 2021, ja s’ha pagat part de la campanya 2019-2020 (1.264.326,88 €), 
perquè l’any passat es va haver d’alliberar part del pressupost per atendre les mesures extraordinàries 
de la COVID-19.  Per tant, aquest any es podrà pagar un màxim de 5,8 M€.  
 
Durant la campanya 2020-2021, degut a la situació provocada per la COVID-19, no es van poder 
executar tots els programes; per tant, dels 438 aprovats inicialment, n’han quedat 194, per un import 
de 6.212.530  € a l’espera de la revisió de la justificació. Si s’hagués de pagar tot, quedarien uns 400.000 
€ per pagar la campanya vinent, tot i que creu que no caldrà. 
 
Per a la campanya 2021-2022, un cop fet el repartiment del fons entre les comunitats autònomes i 
establert el percentatge de finançament d’aquest ajuts (43,5%), amb els 353 programes presentats a 
Catalunya, ens corresponen un total de 8.185.479,22 € d’ajut per a una inversió de 18.817.193,61 €.   
 
A. Tris informa que s’ha modificat el RD 1363/2018,que regula el PASVE, afectant especialment a la   
mesura de la collita en verd. Així, abans de l’1 de maig de l’any anterior, s’hauran de fer les 
comunicacions de les possibles aplicacions de la collita en verd i de com s’aplicarà i en quines 
condicions. A. Tris comunica que es va preguntar al MAPA com es faria la selecció de parcel·les, i un 
cop obtinguda la informació, des del DACC es va decidir d’anar al màxim de puntuació, per la qual cosa 
alguna parcel·la podria obtenir els 23 punts màxims establerts. El pagament final serà el 60% del 
resultat de la suma dels costos de destrucció o eliminació i de la compensació per la pèrdua d’ingressos.  
 
A la presentació que s’adjunta, es poden consultar els criteris de selecció de parcel·les, els barems 
estàndard de costos unitaris, així com el càlcul de la compensació per la pèrdua d’ingressos   

 

punt 6- Situació 
PASVE.pdf  

 

El director C. Mòdol, remarca que, pel que fa a la collita en verd, s’ha fet tot allò que el MAPA els ha 
demanat d’una forma consensuada amb l’INCAVI i amb el sector. Aquest any no hi haurà verema en 
verd i per tant no cal amoïnar-se. El que sí es va deixar clar al MAPA, és el posicionament en contra de 
Catalunya en seguir estirant fons del PASVE per a les mesures extraordinàries, com es va fer l’any 
passat. 
 
La cap del Servei d’Indústries i Comercialització Agroalimentaries, Isabel Gomar, informa sobre la línia 
d’inversions del PASVE, que no té canvis significatius en relació a la gestió dels anys anteriors, llevat 
de la flexibilització de la normativa pel COVID, com l’allargament del període de sol·licituds de pagament 
fins l’1 de juliol, la possibilitat de fer els controls del terreny en remot en lloc d’in situ, permetre algunes 
modificacions justificades per causa major, etc.   
 
I. Gomar informa sobre el cronograma dels ajuts PASVE 2019-2023, que actualment es troben en la 
quarta convocatòria del 2021 pel que fa a les concessions, i en la cinquena i última pel que fa a les 
sol·licituds de concessió, que s’acabarà el 31 de gener del 2022, amb un termini d’execució d’1 any (en 
comptes, de 2) per a la finalització del Programa al 2023.  



Generalitat de Catalunya 
Departament d'Acció Climàtica,  
Alimentació i Agenda Rural  
Direcció General 
d’Agricultura i Ramaderia 

 

 
 
Gran Via de les Corts Catalanes, 612-614 
08007 Barcelona 
Tel.: 93 304 67 00                                                                     Pàgina 5 de 13 
taules.sectorials.darp@gencat.cat 
http://agricultura.gencat.cat/ 
 
 
 
 

 
 

Durant el període PASVE 2019-2023, s’han concedit 102 Ajuts d’inversions per un import de  
18.174.325,57 €, i en base una inversió subvencionable de 59.239.569,05 €.  
 
Pel que fa a aquesta convocatòria 2021, el DACC ha aprovat 42 expedients de les 47 sol·licituds  
presentades, per un import de subvenció de 10.534.214,38 €. Vist que les disponibilitats 
pressupostàries per aquesta línia d’ajuts i per a tot el conjunt de l’Estat són limitades, en la propera 
reunió de la Conferència Sectorial s’establirà una nota de tall a partir de la qual es concediran els 
expedients amb la millor valoració per a cada comunitat autònoma i, per tant, el nombre d’expedients a 
subvencionar previsiblement serà menor. Quan es disposi del resultat, s’informarà convenientment. 
 
I. Gomar assabenta que durant aquest període (2019, 2020 i el que portem de 2021) s’han pagat prop 
de 12 M€ per 68 expedients i una inversió executada de 40 M€ corresponents a les anualitats 
concedides de les convocatòries 2018 i 2019.  Aquest any 2021, es faran efectius els últims pagaments 
que resten, corresponents a 3 Md’€ de 41 expedients per una inversió subvencionable d’uns 10 M€. 
 
Pel que fa als pagaments, I. Gomar demana que si hi han empreses que ja han executat les accions i 
tenen la documentació a punt, no esperin al juliol per presentar la sol·licitud, per anar avançant en la 
tramitació de l’ajut, ja que el termini per la certificació i pagament queda escurçat a l’allargar-se el 
període de sol·licitud. 
 
A la presentació que s’adjunta, es pot consultar el detall dels pagaments per anys i per unitat territorial. 
 

Linies inversions 
PASVE-  2_06_2021.pdf 

 
Pel que fa a les mesures extraordinàries del PASVE, el director, C. Mòdol, informa que finalment, per 
aquest any 2021 no es contemplen, d’acord amb la darrera conversa mantinguda amb la directora del 
MAPA. El posicionament de Catalunya i de moltes CCAA i d’EEMM de la UE, és que les mesures 
extraordinàries han d’estar dotades de recursos extraordinaris, i com no hi han sigut, no es poden fer, 
ni per aquest sector ni per qualsevol altre, malgrat les expectatives que hagin pogut generar-se.  El 
MAPA considera que en el cas del vi (i en d’altres sectors també) hi ha un problema estructural que no 
es pot solucionar amb mesures extraordinàries, sinó fent-ho cada cop millor i venent la producció a 
millor preu.  Altres factors que també han influït en aquesta decisió a nivell estatal i europeu a aquesta 
decisió, han estat les gelades que han provocat molts danys en els països del nord d’Europa, França 
inclosa, calculant-se unes pèrdues de collita d’un 30% i la pujada continuada durant les darreres 4 
setmanes de la venda del vi a granel, tant negre com blanc. 
 
C. Mòdol manifesta que cal abordar els problemes estructurals amb serenor i recorda que a Catalunya, 
continuaran la línia d’ajut del most concentrat rectificat (MCR), i anima als productors a duplicar o 
triplicar els resultats de l’any passat perquè es compta amb pressupost suficient i perquè aquesta 
pràctica ajuda a posar en valor la singularitat dels nostre caves,  la línia d’ajut de qualitat (a la promoció 
i certificació dels vins i productes sota una DOP o IGP) i l’ajut a la promoció de vi en tercers països, tot 
recordant que després del Brexit, el Regne Unit, és un país tercer.    
 
C. Mòdol informa que es va demanar al MAPA que l’elaboració del vi i del cava entrés en els epígrafs 
del CNAE corresponents per optar als ajuts extraordinaris per motiu de la COVID-19, però el MAPA ho 
ha delegat a les CCAA. Tot i que inicialment hi havia la limitació de que la baixada de facturació per al 
conjunt del sector havia de ser igual o superior al 30%, a Catalunya es vol aprovar amb el límit del 20%, 
sempre que l’elaborador que demani l’ajut a títol individual justifiqui una caiguda de la facturació de, al 
menys, un 30%. Així es beneficiarien els cellers que hagin tingut unes pèrdues significatives. Aquesta 
mesura es podria aprovar durant el dia d’avui.  
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C. Mòdol, informa que Catalunya és la segona comunitat autònoma en aprofitament de recursos del 
PASVE, pel darrera de Castella-La Manxa que és capdavantera per la mesura de la destil·lació. 
 
S. Puig, fa l’aclariment del perquè Euskadi és la primera comunitat autònoma en ajut de promoció de vi 
en tercers països, amb 23 M€ per sobre de Catalunya, amb 18 M€, i seguida de La Rioja, amb 10, i és 
pel fet que té ubicades al seu territori la seu social de varies empreses grans que no són basques. 
 
S. Puig considera que és una llàstima que aquest any no es pugui comptar amb la mesura de la collita 
en verd, perquè hi ha un estocatge important de vins i cava degut al tancament del canal HORECA 
durant la pandèmia,  i es preveu una collita bastant normal, malgrat la sequera patida en algunes zones. 
Agraeix al C. Mòdol la feina feta amb el MAPA durant el 2020, perquè es va aconseguir que les mesures 
extraordinàries del PASVE s’adaptessin tan com es va poder a les característiques del sector vitivinícola 
català, que es ben diferent a la d’altres zones com Castella-La Manxa o La Rioja. 
 
En el marc del Pla de Xoc de la Generalitat, i complementari a les mesures PASVE, S. Puig demana al 
C. Mòdol sobre la possibilitat d que aquest any els Consells reguladors puguin optar també als ajuts 
per pèrdua d’ingressos per haver precintat menys producte, i l’avançament per abans de l’estiu la 
convocatòria de l’ajut del MCR (i que no surti al 3er trimestre com està previst), perquè es quan s’ha de 
generar el most concentrat objecte de la demanda de l’ajut per part dels elaboradors.  
 
C. Mòdol respon que s’intentarà avançar al màxim l’ordre per la qual es convoca l’ajut del MCR per anar 
en aquesta línia. Pel que fa a l’ajut de promoció dels vins i caves de qualitat, comenta que no està 
pressupostada i degut a la situació de pròrroga pressupostària en la que estem, només es podria tirar 
endavant si es destinessin els recursos no executats d’altres línies, tenint en compte que la prioritat del 
Departament seria destinar-los a la promoció i la comercialització dels nostres productes, en un moment 
de rellançament del consum com és l’actual. Les DO sí tenen assegurada la línia habitual, i per poc que 
es pugui, s’intentarà habilitar l’extraordinària. S. Puig li agraeix la seva disposició. 
 
AECAVA ( M. Torres) acomiada al Salvador Puig amb paraules d’agraïment, per tota la feina feta pel 
sector, en especial del cava i pel tema del MCR, i per fer realitat l’apropament del sector del cava al 
Departament de la mà de la Consellera. Dóna la benvinguda a la nova directora de l’INCAVI, Alba 
Balcells i es posa a la seva disposició per col·laborar en tot allò que interpel·li al sector del cava. 
 
AECAVA (M. Torres) es mostra totalment d’acord amb la petició que ha fet Salvador Puig sobre 
l’avançament (abans de l’estiu) de la publicació de l’Ordre de l’ajut al MCR per poder fer la previsió de 
compra de most fresc i així ho demana al C. Mòdol. Petició 6a 
 
AECAVA (M. Torres) comenta que la inclusió del cava en la campanya de promoció dels vins catalans 
de l’any passat, ha sigut molt positiva per al sector i demana la seva continuïtat, i més ara amb “Comtats 
de Barcelona”, la nova  zonificació de la DO Cava. La resta del sector recolza la sol·licitud. Petició 6b 
 
S. Puig, comenta que en el Pla de Xoc, l’any passat es va comptar amb uns recursos extraordinaris, 
amb els quals, des de l’apartat de comunicació del Pla, es va poder tirar endavant conjuntament amb 
les DO, la campanya “Gaudeix del vi català”, on es van incloure espots on es visualitzava el cava. 
Aquest any 2021, des de l’INCAVI, la promoció s’està treballant des d’una perspectiva diferent, i en 
aquests moments s’està ultimant un acord amb el programa-concurs de TV3 “Joc de Cartes”, on els 
vins i el cava catalans hi estaran presents en aquest espai gastronòmic. Es tracta d’una aposta forta, 
que espera que arribi a bon port. No obstant això, S. Puig no descarta que es pugui entomar alguna 
altra mesura de promoció conjunta entre l’INCAVI i el DACC.   
 
Pel que fa a la promoció, S. Puig comenta que hi ha moltes idees interessants entre mans, que segur 
que la nova directora tirarà endavant amb el recolzament del sector. Així, en el marc del Fòrum 
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Gastronòmic que es celebrarà a partir del 18 d’octubre a la Fira de Barcelona, està previst que tingui 
lloc la “Segona setmana del vi català”, organitzada conjuntament amb PRODECA, on es promocionaran 
els nostres vins i els nostres caves.   
 
La FCAC (JJ. Raventós) agraeix l’atenció rebuda per part del director sortint S. Puig i valora molt 
positivament la feina feta i l’acompanyament que ha trobat treballant amb ell, alhora que considera un 
gran encert que sigui l’Alba Balcells qui estigui al capdavant de l’INCAVI a partir d’ara, en la que confia 
seguir comptant amb el seu recolzament  
 
JJ. Raventós manifesta que ja s’esperava que no hi haguessin mesures extraordinàries del PASVE 
aquest any, però sí considera que era molt necessari un ajut a la destil·lació perquè hi ha un gran 
estocatge de cava i per aquesta raó es presenta una campanya molt complicada. Els recursos 
disponibles haurien d’anar destinats a eliminar aquests estocs i per tant troba un gran encert  continuar 
amb els ajuts del MCR, pel qual creu que el sector ha d’apostar. Creu que no ni ha prou amb l’ajut de 
la promoció dels vins en tercers països i demana al Departament un esforç en la promoció dels nostres 
vins. Agraeix l’esforç realitzat pel departament amb el MAPA per fer realitat l’entrada dels elaboradors 
de vins i cava als ajuts del CNAE. És conscient, però, que el sector del cava té un gran problema 
estructural, que no es pot solucionar amb els ajuts, i que s’ha d’afrontar amb la implementació d’altres 
mesures seriosament i a llarg termini. 
 
JARC (I. Vidal) vol fer constar el reconeixement de la bona feina feta pel S. Puig al front de l’INCAVI i 
la benvinguda a la nova directora, Alba Balcells.  
 
Isabel Vidal considera que ha estat una llàstima que no hagin pogut establir-se les mesures 
extraordinàries del PASVE, perquè el sector es troba en un moment de molta incertesa ja que amb la 
sequera patida no se sap si faltarà o sobrarà raïm, i per tant no se sap si necessitarien activar la collita 
en verd (que no és viable tal com s’ha dit) o demanar la indemnització a l’assegurança per pèrdua de 
producció. A banda de la promoció, considera que cal incentivar l’ús del MCR perquè treu molt de raïm 
del mercat i, com no tenim les opcions de la collita en verd ni de la destil·lació, demana als Consells 
reguladors de les DO que siguin valents i redueixin els rendiments per no provocar més estocs.  
 
CRDO Catalunya (X. Pié) s’afegeix a les felicitacions al Salvador Puig i a la benvinguda a l’Alba Balcells, 
desitjant-li sort i molts d’encerts. Creu que cal re-enfocar el tema de la promoció, buscant la complicitat 
de tots, sector i administració i treballant de valent en la mateixa direcció.  

El director C. Mòdol, fa la reflexió següent: “tots volem  que el sector de la vinya i el vi tingui un període 
de tranquil·litat, perquè s’ho mereixen els productors, els elaboradors i també l’administració. 
L’administració sempre acompanyarà al sector en el camí, però no cal perdre de vista que el camí és 
de tots”. 
 
Salvador Puig, per una banda, informa que, en compliment d’un dels compromisos adquirits amb la 
Taula, acaba d’enviar a la bústia de Taules Sectorials les dades amb el volum definitiu de raïm entrat 
els darrers 3 anys a les diferents DO, les quals es faran arribar als membres de la Taula. Per altra 
banda informa que fa una setmana ha rebut els darrers resultats de l’Observatori de la Vinya i e Vi de 
la Xarxa Comptable Agrària de Catalunya, i considera que hi ha una gran feina a fer pel que fa a obtenir 
més i millors dades estadístiques, (costos de producció, etc.) que siguin útils per poder prendre 
decisions, i més des de la publicació de la Llei de la Cadena Alimentària. En aquest sentit està previst 
fer una sessió monogràfica amb l’Observatori i el sector, per analitzar quines dades es necessiten i com 
s’han de reflectir. 
 
Salvador Puig felicita a l’Alba Balcells pel seu nomenament, i li diu que pot comptar amb ell ja que 
comparteix amb ella la passió pel vi i per aquest sector, al qual agraeix la seva col·laboració.    
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2. Resum del potencial vitícola i canvis normatius  
 
La cap del Servei d’Ordenació Agrícola, Anna Goutan, presenta les dades generals del potencial vitícola 
a 18 de maig d’enguany, tot recordant que la transferència de dades que es realitza al MAPA cada any 
és sobre les dades a 31 de juliol. També, exposa les principals modificacions normatives arran de la 
pandèmia de la Covid-19 referides al Reial Decret 201/2021, de 30 de març, que modifica el RD 
338/2018, pel qual es regula el potencial de producció vitícola. Dits canvis normatius es centren en les 
pròrrogues de les dates per a les caducitats de les conversions de drets, de les autoritzacions de 
replantacions i de les autoritzacions de nova plantació, d’acord amb la presentació exposada i que 
s’annexa a l’acta:  

punt 2- Potencial 
Vinicola- TS Vinya.pdf 

 
Anna Goutan recorda que el MAPA va demanar a la Comissió Europea (CE) el perllongament del 
potencial per als anys 2020 i 2021, petició a la que es van afegir Itàlia, França i Portugal. Tot i que la 
CE no veia el marc legal on acollir-se, va demanar als Estats Membres el número de pròrrogues que 
s’havien sol·licitat en període COVID, i davant les dades presentades (2.600 i escaig viticultors a 
España), la CE va dir que ho estudiaria. 
 
Anna  Goutan informa que als titulars de superfícies arrencades se’ls ha avisat per a que plantin en 
termini per tal de no perdre potencial i, als viticultors que hagin de convertir superfícies arrencades del 
règim antic, s’avisaran també uns mesos abans. Pel que fa a les noves plantacions, hi ha hagut moltes 
menys sol·licituds que l’any passat. Explica el calendari previst per a la tramitació de les noves 
plantacions 2021.  

 
AECAVA (M. Torres) demana com està la sol·licitud que es va fer de l’ampliació del termini entre 
l’arrencada i la replantació. A. Goutan informa que des de el MAPA es va elevar a la CE la proposta de 
Catalunya (a la qual se sumaven varies comunitats autònomes) de que el termini de l’arrencada passés 
de 2 a 5 anys i, com hi ha 3 anys per fer la replantació, el termini total s’ampliava fins els 8 anys. 
Paral·lelament, però, s’ha tirat endavant la petició de modificació del Reglament d’execució que regula 
les replantacions, de tal manera que s’allarguin totes les autoritzacions fins els 6 anys; així doncs, si 
prosperessin les dues modificacions, finalment el termini podria arribar a ampliar-se fins els 11 anys.  
 
CRDO Costers del Segre (X. Farré) demana per les previsions de que s’implementin aquests canvis. 
A. Goutan contesta que no disposa de cap comunicació oficial de terminis, però comenta que creu que 
primer es canviarà el reglament d’execució, donant 6 anys per a totes les autoritzacions. L’altra petició 
la veu més complicada que s’arribi a dur a terme. En tot cas, s’informa que tan bon punt es produeix el 
canvi normatiu s’informarà al sector. 
 
 
3. Estat de desenvolupament del nou e-RVC  
 
La cap del Servei d’Ordenació Agrícola, Anna Goutan, informa, tal i com es va comentar a l’anterior 
reunió de la Taula Sectorial, que des del DACC s’està treballant en el desenvolupament del nou RVC.  
 
El projecte es va iniciar al desembre amb reunions prèvies entre els respectius equips tècnics del 
Departament i de l’empresa encarregada del projecte, T-Systems.  
 
En la planificació s’han prioritzat les funcionalitats orientades al ciutadà, en concret, totes aquelles 
relacionades en l’adaptació a l’administració electrònica regulada a la Llei 39/2015. 
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En aquests moments s’ha finalitzat la “fase zero” del projecte, on s’han identificat tots els requisits del 
sistema, mitjançant una sèrie de reunions tècniques on han participat diferents Serveis i tècnics del 
DACC, així com part del sector. 
 
A través de la Taula Sectorial es van sol·licitar al sector les seves propostes de cara al nou e-RVC, amb 
un resultat de 129 propostes rebudes, que han permès identificar les diferents necessitats del sector. 
Per tal de poder conèixer-les en profunditat i treballar-les conjuntament, s’han realitzat una sèrie de 
reunions amb les diferents entitats i organismes que han realitzat les propostes, així com amb els 
diferents serveis del DACC amb els quals el nou e-RVC s’ha d’integrar. 
 
Actualment s’estan desenvolupant les diferents funcionalitats del sistema, donant prioritat a la tramitació 
electrònica per poder iniciar aquesta tramitació el primer trimestre del 2022.  
 
Paral·lelament s’està treballant en l’elaboració de convenis de col·laboració per tal de poder habilitar a 
les diferents entitats i cooperatives per a la tramitació electrònica en representació dels interessats que 
no disposin de signatura electrònica o que desitgin delegar aquestes funcions en les esmentades 
entitats. 
 
4. Preparació del nou Decret de desenvolupament de la Llei de la Vitivinicultura 2/2020 
 
El cap de Servei de Secretaria de l’INCAVI, Xavier Agell, explica als assistents la tramitació que haurà 
de seguir el Decret de desplegament de la Llei 2/2020 de 5 de març de la vitivinicultura, aprovada per 
amplia majoria pel Parlament de Catalunya el passat 11 de febrer de 2020 , i que va entrar en vigor el 
9 de maig de 2020. 
 
La tramitació comença amb una Consulta pública prèvia a la ciutadania, mitjançant el portal de 
transparència, i una comunicació al Govern, per assabentat de la intenció que es té d’elaborar el Decret, 
i les causes que ho motiven. Elaborada la primera redacció del decret, es va passant  a diversos òrgans 
per tal que vagin fent les seves observacions i propostes d’esmena fins que sigui finalment aprovat pel 
Consell Tècnic i pel Govern de la Generalitat de Catalunya. Tot aquest procés, té una durada mínima 
de 14 mesos i mig, d’acord amb les diferents passes que es poden consultar el detall en la presentació 
que s’adjunta i que forma part d’aquest acta: 

punt 4- Cronologia 
decret de desenvolupament Llei 2 2020.pdf 

 

X. Agell informa que encara no hi ha cap document previ i que el desplegament de la Llei de 
vitivinicultura és una tasca en que ha de col·laborar tot el sector, per desgranar cascun dels aspectes 
que contempla la Llei.   

 
 

5. Enquesta de sostenibilitat viticultura  
 
El cap de Servei de Viticultura l’INCAVI, Xoan Elorduy, informa sobre l’enquesta “on line” que es llançarà 
aquest mes de juny als viticultors que estan al RVC, per tal que puguin tenir un element d’autoavaluació 
de les seves explotacions envers paràmetres de sostenibilitat com el respecte pel medi, l'entorn i la 
natura, i l'impacte socioeconòmic que genera en el seu entorn geogràfic, tenint en compte la seva 
viabilitat econòmica. L’enquesta no s’ha de prendre com una eina de control, sinó com una eina a 
disposició del viticultor per prendre consciència i reflexionar com millorar de forma progressiva i constant 
la gestió de la seva explotació en tot el referent a la seva sostenibilitat. 
 
L’enquesta, que estarà penjada al web de l’NCAVI, consta de 132 preguntes, agrupades en 5 blocs: 

- Bloc 1. Dades personals i de l'explotació  
- Bloc 2. Maneig de l’explotació 
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- Bloc 3. Medi ambient i paisatge 
- Bloc 4. Seguretat i higiene en el treball 
- Bloc 5. Gestió empresarial de l’explotació 

 
A l’apartat d’estadístiques pròpies es podran consultar els resultats propis i els generals per DO, 
comarca, per tipus de producció, etc. L'enquesta estarà operativa aquest any 2021 des de meitat de 
juny fins al novembre i en anys posteriors de febrer a novembre. Per veure en més detall, s’adjunta la 
presentació exposada, que passa a formar part d’aquesta acta:  
  

punt 5- Enquesta 
autoavaluacio sosteniblitat vinya taula sectorial.pdf 

La directora E. Guillaumes, assenyala que aquesta enquesta s’emmarca en la tendència actual de la 
preocupació pel canvi climàtic, el medi ambient i la sostenibilitat, uns dels principals objectius del “Green 
Deal” de les polítiques de la Unió Europa i del món en general, amb uns sistemes alimentaris 
sostenibles. En aquest sentit, informa que des de la DG d’Agricultura i Ramaderia s’està treballant des 
del 2020 en el “Projecte d’Agricultura Sostenible” (PAS) on s’han definit les bones pràctiques agràries 
sota la perspectiva de la sostenibilitat, que conforma una norma tècnica de la qual es té una “versió 0”, 
amb l’objectiu d’obtenir una certificació voluntària de les explotacions en termes de sostenibilitat. Tan 
bon punt es disposi d’una primera versió del PAS, es presentarà degudament al sector en les Taules 
Sectorials. Compromís 5 
 
La Unió de Pagesos (E. Agramunt) considera l’enquesta una molt bona eina per al viticultor i per al 
sector en general, però tem que els resultats  de la mateixa puguin estar una mica esbiaixats pel fet 
que, com és voluntària, pot ser la realitzin aquells viticultors que estiguin més avesats en les noves 
tecnologies, i no s’ajusti a la realitat. X. Elorduy, fa l’aclariment que l’enquesta és una eina d’autocontrol 
i que no té cap representativitat estadística, perquè l’univers no representa a tot el sector i els viticultors 
ho han de saber. Ara bé, si s’aconsegueix fer-ne molta difusió i que la facin quants més viticultors millor, 
es podrà tenir una idea de com està el sector en termes de sostenibilitat. Recorda l’anonimat de les 
enquestes. E. Agramunt insisteix en la importància que es remarqui que la comparativa s’està fent amb 
els viticultors que han fet l’enquesta i no amb tot el sector. 
 
X. Agell, afegeix que en una reunió del Pla estratègic de la DO Penedès, va sorgir la necessitat de que 
aquest enfocament de sostenibilitat es traslladés també als cellers per tancar el cercle pel que fa a la 
part productora i elaboradora, i s’ha començat a treballar amb l’Associació Vinícola Catalana en aquest 
sentit.  
 
L’AVC (Antoni Cruces) considera que cal tenir clars els objectius; si no és per aconseguir un nou segell 
o una nova certificació, ja hi ha plataformes d’autoavaluació per als cellers com la “Wineries for climate 
Protection”, que va néixer a Catalunya i s’ha estès a la resta d’Espanya.  
 
La FCAC (Óscar Tolsà) manifesta que podria ser interessant traslladar aquesta iniciativa a la resta de 
l’Estat espanyol, per poder fer la comparativa amb un univers més ampli de viticultors i conèixer millor 
la situació dels viticultors envers la sostenibilitat i les tendències del model de viticultura. Des de la 
FCAC es fa servir l’eina “eSIAB” del MAPA, i no només en l’àmbit del vi, que permet autoavaluar la 
sostenibilitat de les empreses o organitzacions agroalimentàries i fer aquestes comparatives. 
 
La Unió de Pagesos (J. Marugat) felicita a l’INCAVI per l’enquesta, encara que caldrà veure la manera 
de com integrar les noves corrents que estan actualment en boga que està demandant la ciutadania 
com la permacultura, l’agricultura regenerativa, etc.  Manifesta la seva preocupació pel fet de com ser 
sostenibles si el raïm s’està pagant a 30 cts d’€/kg  o 32  cts d’€/kg, si és raïm ecològic, tot i que és 
conscient de que les tendències han d’anar per assolir la sostenibilitat. 
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7. Situació dels Ajuts a la Reestructuració i Reconversió de la vinya 
 
La cap del Servei de Control Integrat i Pagaments, Laura Ruana, informa sobre varis aspectes d’aquests 
ajuts que afecten al període 2019-2023: 
 

a) Les modificacions realitzades a l’Ordre ARP/27/2018, de 7 de març, per la qual es regula l'ajut a 
la reestructuració i/o reconversió de la vinya a Catalunya per al període 2019-2023: 
 
• Mitjançant la primera disposició final de l’Ordre ARP/1/2021, d'11 de gener, per la qual 

s'estableix i es regula la DUN 2021, en la que s’incorpora l’obligatorietat d’aportar fotografies 
geoetiquetades, executades i enviades mitjançant l’aplicació FotoDUN a les sol·licituds 2021, 
per justificar l’anivellament de parcel·les en demanar l’ajut (fins ara només era obligatori per 
a justificar el despedregat i l’abancalament) 

  
• Mitjançant l’article 2 de l’Ordre ARP/47/2021, d’1 de març, per la qual es modifica l’Ordre dels 

ajuts directes i l’Ordre de la DUN 2021, amb la novetat que a partir d’ara, l’import de pèrdua 
de renda s’establirà cada any mitjançant la convocatòria de l’ajut, i no mitjançant una Ordre 
com fins ara. Per aquest any 2021 l’import de pèrdua de renda s’ha establert en 881,11 €. 

 
b) Les “Excepcions COVID-19” per a l’exercici FEAGA 2021 (fins 15 d’octubre de 2021), que es van 

establir per donar major flexibilitat en la gestió dels ajuts per garantir el seu pagament als 
agricultors i que es perllongaran fins el 15 d’octubre d’enguany afectant a les certificacions que 
es faran ara de les campanyes 2018, 2019 i 2020. Aquestes mesures són:  
 
• Considerar la pandèmia del Covid-19 una causa de força major en aquest exercici.       

• No aplicar penalitzacions per inexecució per a totes les operacions certificades enguany, en 
operacions executades parcialment. 

• Poder fer modificacions (deixar d’executar) i renuncies de les operacions d’arrencada, 
anivellament, desinfecció, despedregat o plantació de planta jove, sempre que no alterin els 
objectius ni representin inadmissibilitat o augmentin el pressupost, i sense que calgui 
l’autorització del DACC, tot i que s’han de comunicar com a molt tard el 31 de juliol de 2021.  

• Poder fer renúncies a accions menors: l’excepció d’enguany permet renunciar a cobrar les 
accions de la llista anterior que no s’hagin executat o que hagin estat executades en la 
superfície menor, per tal de rebre l’ajut de les accions més executades. 

• Poder fer renúncies i modificacions (a la baixa) que alteren els objectius, renunciant a la 
totalitat de l’operació, o no executant totalment o renunciant a algunes de les accions no 
incloses a la llista anterior (plantació, emparrat, abancalament, vas-emparrat o re-empelt), 
sempre que s’executi la resta d’accions. Aquestes modificacions sí que necessiten 
l’autorització del DACC. En cap cas es poden presentar després de la data límit del 31 de 
juliol de 2021. 

 
c) Canvi normatiu a partir de les sol·licituds 2021: a partir de la sol·licitud 2021, es flexibilitza la 

imposició de que l’execució d’una operació comprometi l’execució de totes accions aprovades (el 
grau d’execució és el de l’acció amb menys execució), admetent un tractament més favorable 
quan les accions no executades no comprometen els objectius de l’operació (les accions que no 
comprometen l’objectiu són les de la llista anterior).  

 
d) El nombre de sol·licituds de PRV per la campanya 2021 és de 547, nombre molt similar a les 

sol·licituds de l’any passat  
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e) Pressupost 2020: l’assignació inicial va ser de 5.433.000 €, però finalment es va reduir a 
3.266.0.336 €  per atendre les mesures extraordinàries del COVID-19. Al haver-se produït una 
disminució important de les execucions i de sol·licituds de pròrroga, s’hauran acabat pagant 
3.115.869,86 €, dels quals s’han pagat 1.718.000€, quedant pendents la diferencia.   

 
f) Pressupost 2021: l’assignació inicial ha estat de 4.929.135 €, però la setmana passada se’ns va 

comunicar una re-assignació reduïda a 3.882.412 € degut a que l’import compromès del PASVE 
a nivell de tot l’Estat espanyol era superior a l’establert a la fitxa financera. 

 
Unió de Pagesos (J. Marrugat) considera que si volem ser sostenibles, no té sentit que només 
s’incentivin els emparrats, ja que les vinyes en vas tenen un millor comportament envers el medi 
ambient i, per tant, haurien de ser admissibles en els ajuts de RRV, tal i com ja varen demanar a la 
DG02 mitjançant l’escrit amb els arguments pertinents. Insisteix al DACC que traslladi al MAPA aquesta 
demanda. L. Ruana es compromet a traslladar-ho al MAPA, atès que ara s’està analitzant i avaluant 
aquesta mesura del PASVE, per si cal reorientar-la amb uns objectius més sostenibles. Petició 7 
 
JARC (I. Vidal) fa la reflexió de que amb el nou Pla Estratègic de la PAC (PEPAC), on es vol incorporar 
el PASVE, “és el moment d’endreçar cap a on volem invertir els diners públics” perquè hi ha moltes 
coses que cal incentivar, tenint en compte les noves exigències marcades per la UE, com aquest tema 
de les vinyes en vas, la ramaderia ecològica, les inversions a les explotacions per ser més sostenibles, 
fomentar les varietats resistents, etc. E. Guillaumes es mostra d’acord, en que cal coordinar-se bé per 
adaptar-se al canvi climàtic i implementar criteris de sostenibilitat en la producció agrària. Espera que 
aviat es tanquin els ecoesquemes i així poder conèixer què entra i què no en els ajuts, per acabar de 
perfilar-los.  
 
 
9.  Torn obert de paraules 
 
L’INCAVI (S. Puig) es compromet a donar la Taula comparativa de producció per DO 2020 respecte a 
la producció 2019 i 2018, demanda feta en la darrera reunió de la Taula Sectorial. Compromís 9a 
 
JARC (I. Vidal) demana al DACC que s’informi sobre l’estat de la negociació amb ENESA per incloure 
els danys per míldiu a l’assegurança agrària de la vinya.  Petició 9b  
 
DO Pla de Bages (Eva Farré) demana al DACC que vetlli per tal que ENESA apliqui una revisió de 
preus de les varietats locals de cara a l’assegurança agrària, tal i com van demanar a la passada reunió 
de la Taula Sectorial. Petició 9c  
 
 
ACORDS, PETICIONS I COMPROMISOS  
 
Aprovació de l’acta de la reunió anterior 

1. Per unanimitat dels assistents, s’ aprova l’acta de la reunió anterior, VI/03/20, amb l’esmena 
proposada per l’Associació Vinícola Catalana de la pàgina 10, 2on paràgraf : 

On diu: “AVC (A. Cruces) informa que des del Instituto del Vino Español (IVE) i des de la 
Interprofessional, s’ha fet arribar una carta...”, 
 

Ha de dir: “AVC (A. Cruces) informa que des de la FEV ( Federación Española del Vino) i 
l’OIVE ( Organización Interprofesional del Vino de España), s’ha fet arribar una carta...” 
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Enquesta de sostenibilitat de la viticultura 

5 El DACC (E. Guillaumes) es compromet a presentar a la Taula Sectorial el primer esborrany del 
Projecte de la Producció Agrícola Sostenible (PAS) tan bon punt estigui disponible.   

 
Situació de les línies del PASVE 

6a AECAVA (M. Torres) demana l’avançament (abans de l’estiu) de la publicació de l’Ordre de 
l’ajut al MCR per poder fer la previsió de compra de most fresc. El DACC (C. Mòdol) es compromet 
a fer-ho.  

6b El sector demana al DACC (C. Mòdol) continuïtat en la línia d’ajuts a la promoció dels vins i 
caves de Catalunya, a banda dels ajuts de promoció en països tercers.   

 
Situació dels Ajuts a la Reestructuració i reconversió de la vinya   

7   Unió de Pagesos (J. Marrugat) demana al DACC (L. Ruana) que als ajuts de PRRV siguin 
admissibles les vinyes en vas, que són més sostenibles que les emparrades, tal i com van 
demanar d’acord amb l’escrit amb els arguments pertinents que ja van enviar a la DG02. El DACC 
(L. Ruana), es compromet a traslladar al MAPA aquesta petició, amb el corresponent argumentari. 

 
Torn obert de paraules  

9a INCAVI (S. Puig) es compromet a donar la Taula comparativa de producció per DO 2020 
respecte a la producció 2019 i 2018, demanda feta en la darrera reunió de la Taula Sectorial.  

9b JARC (I. Vidal) demana al DACC que s’informi sobre l’estat de la negociació amb ENESA 
per incloure els danys per míldiu a l’assegurança agrària de la vinya. El DACC (E. 
Guillaumes) es compromet a traslladar-ho a la DG02. 

9c DO Pla de Bages (Eva Farré) demana al DACC que vetlli per tal que ENESA apliqui una 
revisió de preus de les varietats locals de cara a l’assegurança agrària, tal i com van 
demanar a la passada reunió de la Taula Sectorial. El DACC (E. Guillaumes) es compromet a 
traslladar-ho a la DG02. 

 
Sense més temes a tractar, la directora E. Guillaumes agraeix la participació a tots els presents i aixeca 
la reunió quan són les 11.50 h. 
 
La secretària,               Vist i plau,   
 
 
 
 
 
Coordinadora Tècnica de les Taules  
Sectorials Agràries              Directora general                   

 
Annexos a l’acta 
 

 Acta de la reunió anterior  
 Resum del potencial vitícola i canvis normatius (presentació)  
 Preparació del nou Decret de desenvolupament de la Llei de la Vitivinicultura 2/2020 

(presentació) 
 Enquesta de sostenibilitat viticultura (presentació)  
 Situació de les línies del PASVE (presentació situació i inversions)  
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